Saudi Arabia: Woman human rights defender Israa Al-Ghomgam could face death sentence while Samar Badawi and Nassima Al-Sadah remain detained incommunicado

https://www.gc4hr.org/news/view/1934

22-August-2018



According to reports received by the Gulf Centre for Human Rights (GCHR), human rights defender **Israa Al-Ghomgam** (pictured in the middle when she was younger) is facing execution by beheading after her trial began in August 2018. In addition, two recently arrested women human rights defenders, **Samar Badawi** and **Nassima Al-Sadah** (pictured rights and left), are being held incommunicado since their arrest three weeks ago. They have not been given proper access to their families nor allowed to talk to their lawyers.

On 06 December 2015, the security forced raided the house of Al-Ghomgam, now 29 years old, and arrested her with her husband, activist **Mousa Al-Hashim**. The two participated in peaceful protests in Al-Qatif that took place as demonstrations spread across the Middle East during the so-called Arab Spring beginning in 2011. They have been held without a trial in General Intelligence Prison in Al-Dammam since their arrest.

On 06 August 2018, after 32 months, the first hearing of Al-Ghomgam's trial started before the Specialised Criminal Court (SCC) which was created in 2008 to deal with terrorism cases but instead has been misused to target human rights defenders and other activists. She attended the hearing without a lawyer.

During the first session of her trial, the Public Prosecution presented a list of eight main charges against her, including allegedly: "joining a terrorist entity aimed at creating chaos and unrest within the Kingdom," "participating in marches and gatherings in the governorate of Al-Qatif and encouraging young people to go to those marches and gatherings in addition to photographing, documenting and publishing these gatherings through social networks sites (Facebook)," "participating in the funeral of victims of security clashes with protesters," "preparing, sending and storing material that would harm the public order and punishable under Article 6 of the Cybercrime Act of 2007," "creating an account on social networking sites and using it to encourage rallies to riot and incite young people against the state and security forces in addition to publishing pictures and video clips of these rallies and marches about a number of victims of security clashes," and "creating a channel on YouTube for the publication of video clips of victims of security clashes."

The prosecution asked the court to sentence her to death by beheading and the SCC postponed the hearing to 31 October 2018. Internet reports circulated on 20 August 2018 purporting to show a video of Al-Ghomgham being beheaded already but her twitter account (@IsraaAlGhomgham) stated that the reports were false and the video turned out to be three years old.

On 14 August 2018, her father published a request for help to gather 300,000 Saudi Rials (approx. \$80,000 USD) in order to hire a lawyer to defend his daughter. However, some lawyers from her region volunteered to work pro bono on her case.

In a separate case, Badawi and Al-Sadah, who were <u>arrested</u> on 30 July 2018 by State Security, have been detained and interrogated at length about their peaceful and legitimate human rights activities. They are being held in solitary confinement in a prison that is controlled by the State Security Presidency, which is a new apparatus established by order of King Abdullah on 20 July 2017 and includes all the security forces. The State Security Presidency is directly associated with the King himself.

Amal Al-Harbi, the wife of prominent human rights defender **Fowzan Al-Harbi**, was also arrested by State Security on 30 July 2018 while at the seaside with her children in Jeddah and taken to an unknown location. Her husband is one of the founding members of the Civil and Political Rights Association in Saudi Arabia (ACPRA), who is serving a ten-year prison sentence after being arrested on 26 December 2013.

The arrests of the two women's rights defenders are part of a string of arrests of over 20 human rights defenders, including prominent women's rights activists, since 15 May 2018. The arrests have targeted human rights defenders calling for women to be allowed to drive, and to live free of the guardianship system. In June 2018, women were finally allowed to drive in Saudi Arabia, but the crackdown seems designed to deter any criticism of the Kingdom or its rulers. Hundreds of human rights defenders are already imprisoned and serving lengthy sentences in Saudi Arabia, many from banned NGOs.

After Canada protested the arrests of Badawi and Al-Sadah on 30 July, a serious diplomatic row between Saudi Arabia and Canada ensued. Badawi's sister-in-law **Ensaf Haider**, who lives in Canada, is married to **Raif Badawi**, currently serving a ten-year prison sentence in Saudi Arabia; and the case has received a lot of attention in Canada.

GCHR calls on the authorities in Saudi Arabia to:

- 1. Immediately and unconditionally release human rights defenders Samar Badawi and Nassima Al-Sadah, Amal-Al-Harbi and all human rights defenders and prisoners of conscience in Saudi Arabia whose detention is a result of their peaceful and legitimate work in the promotion and protection of human rights;
- 2. Immediately and unconditionally release Israa Al-Ghomgham and Mousa Al-Hashim and ensure that the death sentence is not implemented in her case, nor in the cases of any other peaceful protestors; and
- 3. Guarantee in all circumstances that all human rights defenders in Saudi Arabia, including women's rights defenders, are able to carry out their legitimate human rights activities without fear of reprisal.

المملكة العربية السعودية: مدافعة حقوق الإنسان إسراء الغمغام قد تواجه عقوبة الإعدام بينما تبقى سمر بدوي ونسيمة السادة معتقلتين بمعزل عن العالم الخارجي

https://www.gc4hr.org/news/view/1935

22-أغسطس/آب-2018



وفقاً للتقارير التي تلقاها مركز الخليج لحقوق الإنسان، فإن المدافعة عن حقوق الإنسان إسراء الغمغام (الصورة الوسطية عندما كانت أصغر سناً) تواجه الإعدام بقطع الرأس بعد أن بدأت محاكمتها في أغسطس/آب 2018. وكذلك فأن أثنتان من المدافعات عن حقوق الإنسان ، سمر بدوي ونسيمة السادة (الصورة على اليمين واليسار على التوالي) اللتان تم اعتقالهن مؤخراً، قد تم عزلهن عن العالم الخارجي منذ اعتقالهن قبل ثلاثة أسابيع. ولم يتم منحهم حق الوصول الصحيح الى عائلاتهم وكذلك لم يسمح لهم بالتحدث إلى محاميهم.

في 06 ديسمبر/كانون الأول 2015، داهمت قوات الأمن منزل الغمغام، البالغة من العمر الأن 29 عاماً ، وألقت القبض عليه مع زوجها الناشط **موسى الهاشم**. شارك الاثنان بمظاهرات سلمية في القطيف، وقد اندلعت هذه المظاهرات في الشرق الأوسط خلال ما يسمى بالربيع العربي في عام 2011. وتم احتجازهم دون محاكمة في سجن المباحث العامة في الدمام منذ اعتقالهن.

في 06 آب/ أغسطس 2018، وبعد 32 شهراً، بدأت الجلسة الأولى لمحاكمة الغمغام أمام المحكمة الجنائية المتخصصة التي أنشئت في عام 2008 للتعامل مع قضايا الإرهاب، ولكن بدلاً من ذلك أسيء استخدامها لإستهداف المدافعين عن حقوق الإنسان والنشطاء الأخرين. لقد حضرت جلسة الاستماع بدون محام.

خلال الجلسة الأولى من محاكمتها، قدمت النيابة العامة قائمة مزعومة من ثماني تهم رئيسية ضدها، بما في ذلك: "الانضمام إلى كيان إرهابي يهدف إلى إحداث الفوضى والاضطراب داخل المملكة،" و "مشاركتها في المسيرات والتجمعات في محافظة القطيف وتحريض الشباب على الخروج في تلك المسيرات والتجمعات و تصوير تلك التجمعات وتوثيقها ونشرها عبر مواقع التواصل الاجتماعي (الفيسبوك)،" و "المشاركة في مراسم تشييع ضحايا الاشتباكات الأمنية مع المتظاهرين،" و "إعداد و إرسال وتخزين ما من شأنها المساس بالنظام العام ويعاقب عليها بموجب المادة 6 من نظام مكافحة الجرائم الإلكترونية لعام 2007،" و "إنشاؤها حساباً على مواقع التواصل الاجتماعي واستخدامه في الحث على المسيرات إثارة الشغب وتحريض الشباب ضد الدولة وقوات الأمن بالإضافة إلى نشر الصور ومقاطع الفيديو لنتجمعات والمسيرات لعدد من ضحايا الاشتباكات الأمنية،" و" إنشاء قناة على YouTube لنشر مقاطع فيديو لضحايا الاشتباكات الأمنية،"

طلبت النيابة العامة من المحكمة الحكم عليها بالإعدام بقطع الرأس، وأجلت المحكمة الجنائية المتخصصة جلسة الاستماع إلى 31 أكتوبر/تشرين الأول 2018. وقد نُشرت تقارير على الإنترنت في 20 أغسطس/آب 2018 تعرض شريط فيديو زعماً أنه عن قطع راس الغمغام لكن حسابها على تويترصرح بأن التقارير زائفة ولقد تبين أن الفيديو عمره ثلاث سنوات.

في 14 أغسطس 2018، نشر والدها طلبًا للمساعدة في جمع 300،000 ريال سعودي (حوالي 80،000 دولار أمريكي) للجصول على محام ٍ للدفاع عن إبنته. وبالرغم من ذلك، تطوع بعض المحامين من منطقتها للعمل دون مقابل على قضيتها. وفي قضية منفصلة، اعتُقلت سمر بدوي ونسيمة السادة ، اللتان تم القبض عليهن من قبل أمن الدولة في 30 تموز / يوليه 2018، واستجوبتا مطولاً بشأن أنشطتهما السلمية والمشروعة في مجال حقوق الإنسان. أنهن محتجزات في الحبس الانفرادي بسجنٍ تسيطر عليه رئاسة أمن الدولة، وهو جهاز جديد أنشئ بأمر من الملك عبد الله في 20 يوليو/تموز 2017 ويضم جميع القوات الأمنية. وترتبط رئاسة أمن الدولة مباشرة بالملك نفسه.

لقد أعتقلت ايضاً أمال الحربي، زوجة مدافع حقوق الإسنان البارز فوزان الحربي، من قبل أمن الدولة في 30 يوليو/تموز 2018 بينما كانت على شاطئ البحر مع أطفالها في جدة واقتيدت إلى مكان مجهول. أن زوجها هو أحد الأعضاء المؤسسين لجمعية الحقوق المدنية والسياسية في 10 ديسمبر/كانون الأول 2013. في السعودية، الذي يقضى عقوبة بالسجن لمدة عشر سنوات بعد القبض عليه في 26 ديسمبر/كانون الأول 2013.

إن اعتقالات المدافعات عن حقوق الإنسان هي جزء من سلسلة من الاعتقالات لأكثر من 20 مدافعاً عن حقوق الإنسان، بما في ذلك نشطاء حقوق المراة البارزين، والتي حصلت منذ 15 مايو/مايس 2018. وقد استهدفت الاعتقالات مدافعين عن حقوق الإنسان يدعون إلى السماح للنساء بالسفر، والعيش بحرية من نظام الوصاية. في يونيو/حزيران 2018، سُمح للنساء في النهاية بقيادة السيارات في المملكة العربية السعودية، لكن يبدو أن حملة القمع مصممة لردع أي انتقاد للمملكة أو حكامها. أن المئات من مدافعي حقوق الإنسان مسجونون بالفعل ويقضون عقوبات مطولة في المملكة العربية السعودية، والعديد منهم ينتمون إلى منظمات غير حكومية محظورة.

بعد أن احتجت كندا على اعتقال كلاً من سمر بدوي ونسيمة السادة في 30 يوليو/تموز، حصل خلاف دبلوماسي خطير بين السعودية وكندا بعد ذلك. أن إنصاف حيدر زوجها حالياً عقوبة بالسجن لمدة عشر سنوات في المملكة العربية السعودية. وقد حظيت القضية باهتمام كبير في كندا.

يدعو مركز الخليج لحقوق الإنسان السلطات في المملكة العربية السعودية إلى:

- 1. الإفراج الفوري وغير المشروط عن المدافعين عن حقوق الإنسان سمر بدوي ونسيمة السادة وأمل الحربي وجميع المدافعين عن حقوق الإنسان وسجناء الرأي في المملكة العربية السعودية الذين يعتبر احتجازهم هو نتيجة لعملهم السلمي والمشروع في مجال تعزيز وحماية حقوق الإنسان؛
- 2. الإفراج فوراً ودون قيدٍ أو شرط عن إسراء الغمغام وموسى الهاشم والتأكد من عدم تنفيذ حكم الإعدام في قضيتها، ولا في قضايا أي من المتظاهرين السلميين الأخرين؛ و
- 3. ضمان أن جميع المدافعين عن حقوق الإنسان في السعودية، بمن فيهم المدافعون عن حقوق المرأة، في جميع الظروف، قادرون على القيام بأنشطتهم المشروعة في مجال حقوق الإنسان دون خوف من الانتقام.